
 كميسيون برجام با پايان عمر مجلس نهم
 خاتمه مي يابد

رئيس كميس�يون وي�ژه برجام مجل�س با بي�ان اينك�ه كار اين 
كميس�يون با پاي�ان عمر مجل�س نهم ي�ا اتمام موض�وع برجام 
خاتمه مي يابد، گف�ت: محملي در آيين نام�ه داخلي مجلس براي 
منحل ك�ردن كميس�يون توس�ط هيئت رئيس�ه وجود ن�دارد. 
عليرضا زاكاني در گفت وگو با فارس، با اشاره به برخي اخبار منتشر شده 
مبني بر مصوبه هيئت رئيسه مجلس براي ارسال اسناد كميسيون ويژه 
برجام به كميسيون امنيت ملي، اظهار داشت: كميسيون ويژه برجام 
مبتني بر ماده 44 آيين نامه داخلي مجلس شوراي اسلامي و بر اساس 
رأي نمايندگان ملت در صحن علني پارلمان ش��كل گرفته و تشكيل 
شده است. وي با بيان اينكه هم منشأ قانوني و هم شرايط شكل گيري 
و نحوه تشكيل كميسيون ويژه برجام در مجلس مشخص است، افزود: 
براي همگان معلوم است كه كميسيون ويژه برجام بر چه اساسي شكل 
گرفته و از چه طريقي اعضاي اين كميسيون در صحن علني خانه ملت 

رأي آوردند. 
رئيس كميس��يون ويژه برجام در مجلس بر همين اساس يادآور شد: 
به دو صورت موضوع كميس��يون ويژه برجام خاتمه پي��دا مي كند يا 
بايد دوره و عمر مجلس نهم به پايان برسد و تمام شود يا اينكه موضوع 
كميسيون ويژه برجام خاتمه يافته تلقي شود كه آن بايد مبتني بر رأي 
و نظر نمايندگان مجلس اعلام شود. وي تصريح كرد: به هر حال الان 
نه عمر مجلس نهم به انتهاي خودش رسيده و نه موضوع برجام خاتمه 
يافته اس��ت، لذا هر گونه تصميم راجع به كميسيون ويژه برجام كاملًا 
غيرقانوني است و به نظرم منشأ هزينه و اختلاف خواهد بود كه به صلاح 

مجلس شوراي اسلامي و هيئت رئيسه محترم پارلمان نيست. 
پ��س از اظهارنظر زاكان��ي خبرگزاري خان��ه ملت به س��راغ برخي از 
نمايندگان مجلس رف��ت و نظر آنها را درباره كميس��يون برجام جويا 

شده است. 
عبدالرضا مصري عضو هيئت رئيسه مجلس، عوض حيدرپور، عباسعلي 
منصوري آراني، منصور حقيقت پور و عزت الله يوسفيان ملا با استناد به 
ماده 44 آيين نامه داخلي مجلس عنوان كردند، كميس��يون ويژه تنها 
براي بررسي برجام تشكيل شد و اكنون كه گزارش اين كميسيون قرائت 

شده است، كار دوستان در اين كميسيون انجام و تمام شده است.

شوراي فقها، محور وحدت اصولگرايان
س�خنگوي جمعيت ايثارگران ب�ا تأكيد ب�ر اينك�ه اصولگرايان 
در چارچوب ش�وراي فقها فعالي�ت خود را پي�ش مي برند، گفت: 
اصل وحدت را هم�ه پذيرفته اند و فقط بايد س�ازوكار متناس�ب 
با ش�رايط تعيين ش�ود تا اجماع ش�كل بگيرد. لطف الله فروزنده 
در گفت و گ�و ب�ا ف�ارس، ب�ا بي�ان اينك�ه جلس�ات س�ه  جانبه 
ايثارگ�ران، پاي�داري و موتلف�ه برگزار مي ش�ود و جل�و مي رود، 
اظهار داش�ت: اص�ل وح�دت را هم�ه پذيرفته ان�د و فق�ط بايد 
سازوكار متناسب با ش�رايط تعيين ش�ود تا اجماع شكل بگيرد. 
فروزنده با بيان اينكه ورود به مصاديق هنوز زود است و ابتدا بايد سازوكار 
وحدت شكل بگيرد، ادامه داد: بنا شده است در استان ها و شهرستان ها 
به صورت مس��تقل س��امانه وحدت ش��كل بگيرد و موارد و مصاديق 
اصولگرايي مشخص شود، از اين رو شوراي مركزي تهران بيشتر نقش 
نظارت را بر عهده دارد. سخنگوي جمعيت ايثارگران با تأكيد بر اينكه 
اصولگرايان در چارچوب ش��وراي فقها فعاليت خود را پيش مي برند، 
 يادآور شد: ما در صورت لزوم با حضرات آيات ديدار كرده و خدمت آنها 

گزارش خواهيم داد. 

چهكسانينفوذدشمنراانكارميكنند؟

1� در شرايطي كه تمامي شواهد و قرائن از نقشه دشمن براي نفوذ به 
محيط داخلي ايران حكايت مي كند و رهبر حكيم و دورانديش انقلاب 
اسلامي، چند ماهي اس��ت كه به صورت جدي خطر نفوذ دشمن را 
گوشزد مي نمايند، يك جريان داخلي به صورت هماهنگ براي  انكار 
اين خطر فعال شده است. هشدار مقام معظم رهبري نسبت به خطر 
نفوذ امريكا در ايران، هشدار نسبت به يك خطر عيني و براساس اسناد 
و مدارك معتبر است. اين هش��دار صرفاً بر مبناي يك تحليل شكل 
نگرفته و ريشه در واقعيات دارد. هر كس با دقت در اظهار نظر مقام هاي 
امريكايي، توصيه هاي راهبردي انديشكده ها و مراكز مطالعاتي امريكا و 
نقشه راه اوباما براي پسابرجام در قبال ايران دقت كند، به خوبي متوجه 
اين خطر خواهد شد. براساس داده  هاي عيني و اطلاعات قطعي بود كه 
مقام معظم رهبري چند ماه قبل در ديدار اعضاي مجمع جهاني اهل 
بيت، براي اولين بار خطر نفوذ دشمن را گوشزد نموده و فرمودند: نيت 
اينها اين بود كه مذاكرات و توافق هس��ته اي را وسيله اي بكنند براي 

نفود به داخل ايران و ما اين راه را بستيم و اجازه نفوذ نخواهيم داد. 
2� ملت ايران به لحاظ تاريخي زخم هاي بزرگي بر پيكر خود از سوي 
دشمنان خارجي دارد كه عامل اساسي اين زخم ها نفوذهاي  دشمن 
است. اين سخن به آن معناس��ت كه غرب و اس��تعمارگران، تجربه 
طولاني در راهبرد و تاكتيك هاي نفود در كش��ورهاي اس��لامي و از 
جمله در كشور ايران دارند. اساس��اً ورود كشورهاي غربي و خصوصاً 
انگليسي ها از اواسط دوره صفويه به ايران، نفوذ اجنبي را در كشورمان 
رقم زد و در گذر زمان نفوذي ها به يك جريان قوي و تأثيرگذار تبديل 
شدند. وجود يك جريان روشنفكري وابسته و مدافع منافع غرب در 
ايران، يك واقعيت انكارناپذير اس��ت. كار ويژه اصلي نفوذ، اين است 
كه ايراني خواسته يا ناخواس��ته تأمين كننده منافع بيگانه اي باشد 
كه در كشور نفوذ پيدا كرده است. آيا نقش اين نفوذي ها را در انعقاد 
قراردادهاي اس��تعماري عهد قج��ري مي توان انكار ك��رد؟ آيا نقش 
اين نفوذي ها را در به شكست رس��اندن نهضت مشروطيت مي توان 
ناديده انگاش��ت؟ آيا نقش اين نفوذي ها را در كودتاي رضاخاني در 
راستاي منافع پير اس��تعمار دولت بريتانيا مي توان انكار كرد؟ اساساً 
كارگزاران در دولت پهلوي اول چه كس��اني هستند، چگونه انتخاب 
مي ش��دند و تأمين كننده منافع چه كس��اني بودند؟ پديده كش��ف 
حجاب در ايران دوره رضاخاني به دست چه كساني رقم خورد؟ مبارزه 
با دين و ارزش هاي اس��لامي و ملي در دوره رضاخان، از س��وي چه 
كساني در راستاي منافع انگليس انجام گرفت؟ آيا در اين دوره نفوذ 
شوروي ها در ايران با تشكيل حزب توده و ديگر گروه هاي كمونيستي، 
قابل انكاراس��ت؟ كدام جريان ها در خلال جنگ اول و دوم، بيگانگان 
را در اشغال سرزمين ايران كمك كردند؟ غائله هاي تجزيه طلبانه در 
مهاباد و تبريز از سوي چه كساني پديد آمد؟ آيا جز اين است كه غائله 
پيشه وري در آذربايجان و قاضي محمد در مهاباد، ثمره نفوذ اجنبي 
در كشور است؟ در كودتاي انگليسي � امريكايي 28 مرداد 32، نقش 
جريان روش��نفكري غربگرا چگونه اس��ت؟ طي 25 سال حاكميت 
مطلق امريكايي ها بر مقدرات ملت ايران چه كساني در داخل كشور 

جاده صاف كن نفوذ بيگانه در كشور بودند؟
بنابراين بحث نفوذ در كشور ايران از سوي دشمن خارجي، يك بحث 

پردامنه و با سابقه طولاني است. 
3� با ش��كل گيري و پي��روزي انقلاب اس��لامي،  طاغ��وت ايران كه 
دس��ت پرورده و حافظ منافع غرب بود سقوط كرد و دست اجانب كه 
چپاول كننده و غارتگر منابع و ذخاير ملت ايران بود قطع گرديد. اما از 
همان روزهاي اول پس از پيروزي انقلاب اسلامي، بيگانه رانده شده 
از ايران و خارج ش��ده از در، به تكاپو افتاد تا ب��ا كمك ايادي و عوامل 
نفوذي خود از پنجره وارد كش��ورمان گردد. اسناد لانه جاسوسي به 
درستي از اين واقعيت پرده بر مي دارد. اين اسناد به خوبي و با صراحت 
هر چه تمام نش��ان مي دهد چگونه امريكايي ها امي��دوار بودند كه با 
كمك جريان سكولار، ليبرال و روشنفكر وابس��ته به غرب، خواهند 
توانست سلطه مجدد خود را بر ايران باز يابند. از كار ويژه هاي اصلي 
و دستاوردهاي مهم تسخير لانه جاسوس��ي امريكا در تهران افشاي 
ماهيت و عوامل جريان نفوذ در كشور در آن مقطع زماني است. براي 
تبيين نقش نفوذي ها در توطئه هاي پ��س از انقلاب عليه ملت ايران 

مثنوي هفتاد من كاغذ خواهد شد. 
4� اما در سال هاي دهه 70 به بعد، ملت ايران شاهد نسل جديدي از 
نيروهايي است كه به خدمت بيگانه در آمده، بر خلاف حركت عمومي 
مردم، در راستاي تأمين منافع دشمن تلاش مي كنند. در دوره موسوم 
به دوره دوم خرداد و دوره اصلاحات، بر حجم اين نيروها افزوده شده 
و اين نيروها با تبديل ش��دن به يك جريان و با اتخاذ مواضع و انجام 
اقدامات در حوزه هاي گوناگون، دش��منان قسم خورده ملت ايران را 
نس��بت به تغييرات سياس��ي بنيادين در ايران براساس منافع غرب 
اميدوار مي س��ازند. اجلاس برلين، تابلوي تمام نمايي از اين جريان 
است. نفود كشورهاي سلطه گر اروپايي در اين مقطع، استحاله برخي 
از نيروهاي حتي با س��ابقه انقلاب��ي را هم در پ��ي دارد. حادثه كوي 
دانشگاه در تير 78، نشان داد كه چگونه غربي ها موفق شده اند با نفود 
در برخي از احزاب، گروه  ها و تش��كل هاي ايراني، آنان را در راستاي 
منافع خود به كار گيرند. بست نشيني تعدادي از نمايندگان مجلس 
ششم، تبليغ و ترويج ارزش هاي غربي از يك سو و به چالش كشيدن 
ارزش هاي اسلامي و انقلابي از سوي ديگر در روزنامه هاي زنجيره اي، 
سيماي جريان نفود را در آن دوران آشكار مي سازد. بيگانگان سيلي 
خورده از دس��ت ملت ايران، به كمك همين عوامل خود فتنه 88 را 

در ايران رقم زدند. 
5� اكنون و با گذشت شش سال از زمان فتنه 88، امريكا براي دوره 
پس��ابرجام، به دنبال ورود و نفوذ به ايران است. امريكايي ها پس از 
يك دوره طولاني قطع رابطه با ايران، متوجه اين اش��تباه راهبردي 
خود شده، به اين جمع بندي رس��يده اند كه بهترين راه براي ضربه 
زدن به انقلاب اسلامي و ملت ايران ورود و نفوذ به داخل ايران است. 
اينك چه كساني مي خواهند اين نقش��ه نفوذ دشمن و اهداف آن را 

انكار كنند؟
بررسي هاي ميداني نشان مي دهد، همان هايي در برخي از روزنامه ها 
و شبكه هاي مجازي به انكار نفوذ دش��من روي آورده اند كه پيش از 
اين فتنه 88 را انكار و از فتنه گران حمايت كرده اند. كس��اني اكنون 
نقشه نفوذ دش��من را انكار مي كنند كه در سال هاي اخير در عرصه 
مطبوعات، در دانشگاه ها، در عرصه هنر و ديگر عرصه ها مبلغ و مروج 
ارزش هاي غربي بوده اند و هيچ علقه اي نسبت به ارزش هاي انقلابي 
و اسلامي نداشته اند، براي استقلال و عزت ملي ايرانيان ارزشي قائل 
نيستند. اينان همان كساني هستند كه به راحتي از اجنبي و دشمن 
پول مي گيرند و در روزنامه هايش��ان به نفع بيگانه مي نويسند. شايد 
باور اين مطلب براي عده اي سخت باشد، لكن نگاه به گذشته قبول 
اين واقعيت تلخ را آسان مي كند. اينان كه امروز به نفي و انكار خطر 
نفوذ روي آورده اند، از جنس همان كساني هستند كه در روزنامه هاي 
زنجيره اي دوره اصلاحات، عليه ارزش هاي اين ملت و در راس��تاي 
منافع بيگان��ه قلم مي زدند و اكنون با برداش��تن نق��اب از چهره در 
شبكه هاي ماهواره اي فارسي زبان، آشكارتر از قبل به خدمت دشمنان 

اين ملت در آمده اند. 
بنابراين ملت بايد هوشيار باشد و بداند كه اساساً آنان كه نفود را انكار 
كرده و خطرش را ناچيز مي پندارن��د، جاده صاف كن  هاي اصلي نفوذ 
دشمن هستند. ملت بايد نسبت به اين جاده صاف كن هاي نفوذ بيگانه 
در كشور حساس��يت خود را به نمايش بگذارد و از آنان برائت بجويد 
و از مسئولان امر برخورد جدي و قانوني با اين جريان و عوامل اصلي 

آن را مطالبه نمايد. 
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     تس�نيم: انجمن خانواده هاي مهاجران با هدف پيگيري حقوقي دكتر يدالله جواني 
خانواده هاي جان باختگان فاجعه منا تشكيل شد. اين انجمن با هدف 
احقاق حقوق خانواده قربانيان فاجعه منا در سطح داخلي و بين المللي 
و ساير كشورهاي اسلامي، درخواست براي تشكيل كميته حقيقت ياب 
و احقاق حقوق جان باختگان س��اير كشورهاي اس��لامي كه به دليل 

حكومتي احقاق حقوق آنها ميسر نيست، تشكيل شده است. 
      فارس: مراسم گراميداش��ت چهارمين سالگرد شهادت سرلشكر 
حاج حسن تهراني مقدم و يادواره شهداي نيروي هوافضاي سپاه روز 

پنج شنبه برگزار مي شود. 
      مهر: منصور حقيقت پور، عضو كميس��يون امنيت ملي مجلس با 
اشاره به اينكه اقدام سپاه در شناس��ايي و دستگيري عوامل نفوذي در 
برخي رسانه ها، اقدام قابل تقديري است كه بايد مورد حمايت همه جانبه 
قرار گيرد، گفت: اين اقدام با شناسايي و برنامه ريزي قبلي صورت گرفته 

و اسناد و مداركي در مورد اقدامات اين جريان وجود دارد. 

 طنز هاي خودماني
 مسعود دانش منش

خودمانيم

تحريم آب خوردن برداشته شد!
      سيدمحمود ميرلوحي: عده اي مي خواهند به اسم »نفوذ« 

برجام را بكوبند. 
* چه تصادفي! اتفاقاً عده اي هم مي خواهند به اس��م »برجام« 

مسئله نفوذ را ماست مالي كنند!
      نرخ دلار به 3535 تومان رس��يد و ارزش ي��ورو 35 تومان 

افزايش يافت. 
* عملكرد خوب و هماهنگ مسئولان در مديريت قيمت ارز قابل 
تحسين است! از اين هماهنگ تر نمی شد! انصافاً بايد اين همه 

ذوق و سليقه را تبريك گفت!
      تلاش آلماني ها براي رفع چالش هاي مديريت آب ايران

* خب گوش ش��يطان كر مثل اينكه تحريم ه��اي آب خوردن 
برداشته شده!

      افت 1500 توماني قيمت مرغ
- تحريم مرغ هم برداشته شد!

      در جلسه اخير مديران بانك ها، به جاي تصويب كاهش نرخ 
سود بانكي، بر اجراي نرخ هاي قبلي تأكيد شد. 

* ببخش��يد، مگر نرخ هاي مصوب قبلي تا حالا اجرا نمي شد؟! 
يعني الان مديران محترم جلس��ه گذاشته اند و بعد از پذيرايي، 
لطف فرم��وده و تأيي��د كرده اند ك��ه قانون اجرا ش��ود! عجب 

دستاوردي! چه تدبيري! چه مديريتي! مرحبا!
      زاكاني: اميد بالايي به تفاهم اصولگرايان داريم. 

* اگر اين اميد به تفاهم برسد خوب است. دفعه قبل كه تفاهم 
به »اميد« رسيد!

      وزير امور خارجه: سند رسمي بازطراحي اراك آماده است. 
* فقط منتظريم بچه ها ملاتش را مخلوط كنند!

   س��خنگوي وزارت صنعت: براي خريد خودرو با وام 5 هزار 
دستگاه ثبت نام شده است. 

* معلوم مي ش��ود كيفيت وام خ��ودرو بالات��ر از كيفيت خود 
خودروها است!

     امريكايي ه�ا ب�راي نظ�ارت ب�ر برج�ام 
چه كردند

بر اساس دستور رهبر معظم انقلاب هيئت نظارت 
بر برجام كه توسط شوراي عالي امنيت ملي تعيين 
مي شود، عملكردي حس��اس بر عهده دارد و عملا 
هس��ته اصلي هرگونه ارزياب��ي و تصميم گيري در 
قبال ادامه روند برجام و ارائه تدابير لازم در مقابل بد 

عهدي طرف مقابل بر عهده اين هيئت است. 
جالب اينجاس��ت با اينكه اولين بارفرمان تش��كيل 
اين هيئت از س��وي مقام معظم رهبري صادر شد، 
اما امريكا در اجراي اين تدبير زودتر از طرف ايراني 
همت به خرج داده و هيئتي را ب��ه صورت موازي با 
وزارت خارجه امريكا و زير نظر شوراي عالي امنيت 

ملي اين كشور براي نظارت بر برجام تشكيل شد. 
بر اس��اس خبري كه در اين باره در رسانه ها منتشر 
شده است، شوراي امنيت ملي امريكا دفتري جديد 
جهت نظارت بر اجراي برجام تأسيس كرده و رياست 
دفتر جديد را »پال ايروين«، مدير كل دفتر امور منع 

اشاعه شوراي امنيت ملي به عهده خواهد داشت. 
در اين باره نيز جيمز تيمبي، مش��اور ارشد وزارت 
خارجه در امور كنترل تس��ليحاتي و كريس��توفر 
بك مي ي��ر، هماهنگ كننده ارش��د وزارت خارجه 
در امور تحريم ه��اي ايران كه هم��راه با »ايروين« 

از اعضاي كليدي تيم امريكا با تجارب دس��ت اول 
در زمينه مذاكره با تيم مذاكره كننده كش��ورمان 
بودند هم اكنون به اين دفتر پيوس��ته اند.  ايروين، 
مدير قبلي امور عدم اش��اعه در شوراي امنيت ملي 
امريكا كه از حاضران در مذاكرات دو ساله گذشته با 
طرف ايراني بوده رهبري اين اداره را بر عهده خواهد 
داشت.  البته در كنار اين دفتر تيم ديگري پيش از 
آن به رياست »اشتفان مول«، سفير سابق اين كشور 
در ارمنستان براي هماهنگي اجراي برجام در وزارت 
امورخارجه امريكا تشكيل شده بود تا هماهنگي با 
ساير دستگاه ها به خصوص درباره لغو تحريم ها را بر 

عهده داشته باشد. 
     جايي براي هماهنگ ش�دن سياست هاي 

نظام براي اجراي برجام
در اين ميان و ب��ا وجود پيش دس��تي امريكايي ها 
خبري از تشكيل اين هيئت درمجموعه شوراي عالي 
امنيت ملي نبود و حت��ي در اين باره علي لاريجاني 
رئيس مجلس شوراي اس��لامي وعضو حقوقي اين 
شورا نيز به اين نكته اشاره كرد كه هيئت نظارت بر 

برجام بايد از افراد قوي و آگاه تشكيل شود. 
در اين ميان شايد بانگاهي به وظايف اين هيئت در 
دس��تور مقام معظم رهبري بتوان به اهميت آن به 
خصوص در اجراي برجام پي برد؛ نكته اي كه مورد 

نظر امريكايي ها در اجراي برجام بوده است. 
واقعيت آن است كه برجام س��ندي است كه عملا 
حوزه هاي مختلف همچون فناوري هسته اي، اقتصاد 
و رفع تحريم ها، فناوري، امور حقوقي و پادماني را در 
بر مي گيرد و طبيعي اس��ت كه دستگاه هاي درگير 
در اين مس��ئله تنها محدود به مذاك��رات خارجي 
نمي ش��ود و حوزه هاي گوناگون��ي را همچون امور 
امنيتي كه جزو حوزه هاي حساس امنيت ملي است، 

در بر مي گيرد. 
تشكيل اداره اي مخصوص برجام در شوراي امنيت 
ملي امريكا كه محل تلاقي و تعيين سياست هاي 
امنيتي و نظامي اين كشور اس��ت، نشان مي دهد 
كه علاوه بر دس��تگاه سياس��ت خارجي امريكايي 
نهادهاي ديگ��ري نيز در اجراي برج��ام از ديدگاه 
امريكايي ها نقش دارند ك��ه از جمله آنها مي توان 
به نهادهاي اطلاعاتي و حتي دس��تگاه اقتصادي 

نيز اشاره كرد. 
اين نكته اي اس��ت كه اهميت آن براي كش��ورمان 
غير قابل كتمان است. در اجراي برجام تنها وزارت 
امورخارجه نيس��ت كه ايفاي نق��ش مي كند، بلكه 
برجام به دليل ماهيت خود س��اير نهادهاي متولي 
را درگير خود مي كند. از جمله اين نهادها مي توان 
به س��ازمان انرژي اتمي و همچنين دس��تگاه هاي 

اطلاعاتي، امنيتي و حتي دستگاه اقتصادي كشور 
نيز اشاره كرد. 

برداشته ش��دن تحريم ها و اهميت آن براي كشور 
نكته اي است كه حضور دس��تگاه هاي اقتصادي را 
به منظور صحت از عملكرد امريكايي ها به تعهدات 
خود در برجام برجسته مي كند. اما صرف نظر از اين 
موضوع هيئت نظارت بر برجام يك وظيفه نظارتي 

مهم نيز بر عهده دارد. 
     ترمز گيري براي اشتباهات بيجا در اجراي 

برجام
سخنان دبير شوراي عالي امنيت ملي نكته ديگري 
هم داشت و آن هم پاسخ به سؤال خبرنگاري بود كه 
درباره آغاز به كار جمع آوري سانتريفيوژ ها در نطنز 
و فردو كه اين روزها محل بحث و جدل فراواني در 
عرصه سياسي كشور شده بود، پرسيده بود. وي در 
پاس��خ به س��ؤال اين خبرنگار گفت كه همين طور 
اس��ت. قبل از اينكه اين اقدام صورت بگيرد، با يك 

اخطار جلوي آن گرفته شده است. 
براي اولين بار بحث آغاز جمع آوري سانتريفيوژ ها 
را علي اكبر صالحي، رئيس سازمان انرژي اتمي در 

توكيو و در نشست خبري با خبرنگاران بيان كرد. 
انتش��ار اين خبر و بحث تعجيل در اجراي تعهدات 
ايران در برجام بدون لغو تحريم ها س��بب ش��د كه 
برخي نمايندگان مجلس به اين مس��ئله معترض 
شوند، از جمله در همين زمينه 20 نفر از نمايندگان 
مجلس ش��وراي اس��لامي نيز در تذكري به حسن 
روحان��ي رئيس جمهور خواس��تار توقف دس��تور 

جمع آوري سانتريفيوژهاي فردو و نطنز شدند. 
در ش��رح تذكر نمايندگان آمده اس��ت: متأسفانه 
در دو روز گذش��ته چند پيمانكار براي جمع آوري 
سانتريفيوژهاي فردو وارد اين سايت شده اند و شروع 
به جمع آوري زيرساخت هاي اين سايت نموده اند و 
گفته اند دو هفته اينجا مي مانيم تا كار را تمام كنيم. 
اين در حالي است كه س��انتريفيوژ هاي دور بالا به 
دليل سرعت بسيار بالاي خود از حساسيت زيادي در 
هر گونه نقل و انتقال و همچنين ضربه برخوردارند. 
س��انتريفيوژ هاي موجود در سايت هاي غني سازي 
ايران ب��ا س��رعت 50 ه��زار دور در دقيقه گردش 
مي كنند و طبيعي اس��ت كه هر گون��ه جابه جايي 
كوچك در روتور ها و تجهيزات چرخشي اين دستگاه 
منجر به از كار افتادن يا حتي انفجار آن مي شود و با 
توجه به اين حساسيت هر گونه نقل و انتقال بايد در 

كمال دقت انجام شود. 
به نظر مي رسد كه پاس��خ دبير شوراي عالي امنيت 
ملي پاس��خي به همين نگراني است. هيئت نظارت 
بر برجام در صورت تش��كيل ش��دن از افراد آگاه و 
همچنين ارائه گزارش��ات منظم از اج��راي برجام 
مي تواند تضميني مناس��ب در مقابل هرگونه سهل 

انگاري در اجراي برجام باشد؛ 
س��هل انگاري هايي كه خطرات فراواني براي منافع 
ملي خواهد داشت. از سوي ديگر تشكيل اين هيئت 
و نظارت بر اقدامات طرف مقابل پاس��خي روش��ن 
به امريكايي ه��ا خواهد بود كه هرگون��ه اقدامي كه 
برخلاف روح و متن برجام يا تفسيري غير معمول از 
آن باشد بدون شك رصد شده و با پاسخي درخور از 
سوي مراجع تصميم گير ايراني به خصوص شوراي 

عالي امنيت ملي روبه رو خواهد شد. 

انتخاب�ات الكترونيك�ی؛ اي�ن مهم تري�ن مح�وري اس�ت كه 
اي�ن روزه�ا باع�ث نامه نگاري ه�اي متع�دد مي�ان وزارت 
كش�ور ب�ه عن�وان متول�ي برگ�زاري انتخاب�ات و ش�وراي 
نگهبان ب�ه عن�وان متولي نظ�ارت بر انتخابات ش�ده اس�ت. 
درس��ت از ابتداي س��ال جاري و همزمان با ش��كل گيري مباحث 
انتخاباتي در جامعه سياسي كشور، زمزمه هاي برگزاري انتخابات 
الكترونيك نيز در كنار تمام ش��ايعات شنيده مي شد؛ زمزمه اي كه 
سرانجام با اعلام رسمي وزارت كشور در خصوص برگزاري انتخابات 
الكترونيك در تمام مراكز استان ها و كلانشهرها به واقعيت پيوست؛ 
حركتي كه بر اساس برآورد وزارت كشور نياز به 400 ميليارد تومان 
اعتبار داشت و همين موضوع باعث شد وزارت كشور عطاي اين كار 
را به لقايش ببخش��د و تصميم بگيرد كه انتخابات الكترونيك را در 
9 كلانشهر برگزار كند. اين روند همانطور كه عنوان شد زمينه ساز 
نامه نگاري هاي متعددي ميان وزارت كشور و شوراي نگهبان شد و 
امروز نهاد ناظر بر انتخابات حاضر شده پيشنهادات دستگاه اجرايي 
انتخابات را براي برگزاري انتخابات الكترونيك در اين 9 حوزه بررسي 
كند؛ موضوعي كه حالا باعث تأييد سيستم سخت افزاري اخذ رأي 
الكترونيك از سوي شوراي نگهبان ش��ده و مطالعات در خصوص 

نرم افزار اين سامانه نيز همچنان از سوي اين شورا ادامه دارد. 
   گفت وگوهايي ادامه دار

اما واقعيت آن است كه اين نخستين بار نيست كه موضوع برگزاري 
انتخابات الكترونيك در كشور مطرح شده است. پيش از اين موضوع، 
استفاده از تجهيزات الكترونيكي و رايانه اي براي برگزاري انتخابات 
در كشورمان براي نخستين بار در سال 1378 مطرح شد. زماني كه 
تلاش وزارت كشور وقت براي متقاعد كردن شوراي نگهبان نسبت 
به استفاده از تجهيزات الكترونيكي در انتخابات مجلس ششم، با به 
ميان كشاندن مباحث حقوقي و ساختاري، كه شوراي نگهبان به آن 
اشاره كرده بود، بي نتيجه ماند. اگرچه اين پاياني بر موضوع انتخابات 
الكترونيك نبود و اين بحث در انتخابات دوره بعدي در سال 1380 
در انتخابات رياست جمهوري و س��پس انتخابات شوراهاي شهر و 
روستا، توسط وزارت كشور ايران مطرح شد. اين روند تا آنجا پيش 
رفت كه پيش از برگزاري انتخابات مجلس هفتم، نرم افزاري براي 
شمارش آرا تهيه و به ش��وراي نگهبان ارسال شد اما باز هم شوراي 
نگهبان به عنوان نهاد ناظر بر انتخابات در كش��ور، اعلام كرد كه به 
دليل عدم اطمينان از كاركرد نرم افزار ارائه شده براي شمارش آرا، 
اين انتخابات هم به سنت گذشته و با حضور رأي دهندگان در پاي 

صندوق هاي رأي و شمارش به صورت دستي برگزار مي شود. 

حال در اين دور نيز موضوع اصلي كه ش��وراي نگهبان بر آن تأكيد 
ويژه اي دارد و باعث ش��ده كه گفت وگوها در خص��وص انتخابات 
همچنان ادامه داشته باشد، شفافيت موضوع و حصول اطمينان از 

ضريب ايمني و امنيت برگزاري چنين انتخاباتي است. 
   پاشنه آشيل يك طرح

اما در اين ميان آن چيز كه به نظر مي رس��د پاش��نه آش��يل طرح 
برگ��زاري انتخاب��ات الكترونيك در 9 كلانش��هر باش��د، موضوع 
شتاب زدگي وزارت كشور در اجراي چنين طرحي است، به گونه اي 
كه 27 مردادماه سال جاري بود كه در جريان بازديد وزير كشور از 
سازمان ثبت احوال، نمونه دس��تگاه ها و صندوق هاي الكترونيك 
اين نوع از انتخابات رونمايي شد و همين چند هفته گذشته بود كه 
نرم افزار اين انتخابات براي تأييد به شوراي نگهبان ارسال شد. اين 
در حالي است كه به نظر مي رسد زمان كافي براي آموزش عمومي به 
رأي دهندگان، آموزش تخصصي به كاربران و ناظران و يافتن نقاط 
ضعف اين دستگاه ها نيز تا روز انتخابات هم وجود نداشته باشد. از 
سوي ديگر نكته مهم آن اس��ت كه تنها كمتر از چهار ماه مانده به 
انتخابات مهم اس��فند، هنوز هيچ اطلاعي در خصوص نوع تأمين 

زيرساخت هاي فني اين دستگاه ها وجود ندارد. 
نكته ديگر هم آن اس��ت كه بر اس��اس برخي اخبار به دست آمده، 
صندوق هاي الكترونيكي كه وزارت كشور هم اكنون براي برگزاري 
انتخابات الكترونيكي روي آن تمركز كرده، همگي س��اخت كشور 
چين هس��تند و با توجه به اهميت تأمين امنيت��ي اين صندوق ها 
و س��ابقه چيني ها در توليد اجناس بي كيفيت به نظر مي رسد كه 

استفاده از آنها در اين انتخابات چندان صحيح نيست. 
   مجريان چه مي گويند؟

اما در همين حوزه، شنيدن سخنان كس��اني كه قرار است در روند 
برگزاري انتخابات نقش داش��ته باش��ند نيز مهم است. يكي از اين 
افراد، علي اصغ��ر ناصربخت، معاون سياس��ي و امنيتي فرمانداري 

تهران است. 
وي در گفت وگو با خبرن��گار روزنامه ج��وان در خصوص احتمال 
برگ��زاري انتخابات الكترونيك��ي در حوزه انتخابي��ه تهران گفت: 
انتخابات مجلس در تهران، تنها در حوزه شهر تهران نيست و آراي 
ري، ش��ميرانات،  پرديس و اسلامشهر هم جزو س��بد رأي تهران 
محسوب مي شود. بنابراين اگر قرار باشد كه در تهران انتخابات به 
صورت الكترونيك برگزار ش��ود و در ساير شهرستان هاي تهران به 
صورت دستي، ما در تجميع به مش��كل برخورد مي كنيم.  معاون 
سياسي و امنيتي فرمانداري تهران به موضوع استفاده آزمايشي از 

دستگاه هاي انتخابات الكترونيكي اشاره كرد و ادامه داد: بر اساس 
آزمايشي كه ما انجام داديم هر س��اعت حداكثر بين 12 تا 13 نفر 
امكان استفاده از اين دس��تگاه ها براي رأي دهي دارند و با توجه به 
اينكه هر شعبه شهر تهران،  به طور متوسط حداقل 700 نفر مراجعه 
كننده دارد، هر شعبه اخذ رأي در تهران به حداقل هشت دستگاه 
رأي گيري نياز دارد، از اين رو بايد به موضوع ظرفيت مكاني در شعب 
اخذ رأي نيز انديشيد، چراكه شعبي در تهران وجود دارند كه چنين 

ظرفيتي را ندارند. 
   شوراي نگهبان چشم انتظار دريافت پيشنهادات وزارت 

كشور 
اما در همين ارتباط سيامك ره پيك، معاون اجرايي و امور انتخابات 
ش��وراي نگهبان در خصوص آخرين تحولات در ح��وزه برگزاري 
انتخابات الكترونيك، به هماهنگي هاي انجام شده بين وزارت كشور 
و ش��وراي نگهبان اش��اره كرد و گفت: با توجه به اينكه متغيرهاي 
مختلفي در برگزاري انتخاب��ات به صورت الكترونيك نظير فيزيك 
محيط، تعداد رأي دهندگان احتمالي كه با توجه به آمار سال هاي 
گذشته مدنظر قرار مي گيرد و تعدادشان متفاوت است، دخالت دارد، 
در مجموع بايد همه مسائل مطرح و سپس درباره آن تصميم گيري 

شود. 
معاون اجرايي و امور انتخابات ش��وراي نگهبان تأكيد كرد: مسائل 
فني، نرم اف��زار و امثال اينها ب��راي برگزاري انتخاب��ات به صورت 
الكترونيك تا اوايل آذر بايد نهايي شود و مقارن اين زمان منتظريم 
كه يا قبل يا بعد از آن وزارت كشور درباره شعب و حوزه هاي انتخابيه 
پيشنهاداتش را به همراه توجيهات  به شوراي نگهبان ارائه دهد تا ما 
هم بتوانيم آن را بررسي كنيم.  معاون اجرايي و امور انتخابات شوراي 
نگهبان اضافه كرد: به دليل اينكه آماد ه س��ازي حوزه هاي انتخابيه 
براي برگزاري انتخابات الكترونيك نيازمند فراهم كردن مقدمات 
است، بنابراين وزارت كشور بايد هر چه زودتر پيشنهاداتش را درباره 

تعداد حوزه هاي انتخابيه به شوراي نگهبان ارائه كند. 
   پرهيز از شتابزدگي

حال با درك اين موضوع كه برگزاري انتخاب��ات الكترونيك مورد 
اجماع همه دستگاه ها در كش��ور اس��ت و با توجه به اينكه به اين 
حركت به چش��م يك اقدام ملي نگريسته مي شود، به نظر مي رسد 
وزارت كش��ور نياز به زمان بيش��تري براي تهيه و تكميل مقدمات 
برگزاري انتخابات به چنين شكلي دارد؛ زماني كه قطعا منحصر به 
سال انتخابات نيس��ت و نياز به مطالعات پيوسته و بلند مدت تر در 

اين خصوص دارد. 

»انتخاباتالكترونیک«طرحیكهشایدبهاسفندنرسد

شمخاني:  با يك اخطار جلوي جمع آوري سانتريفيوژها را گرفتيم

ترمز شتابزدگی در اجرای برجام كشيده شد
مهدی پورصفا
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سخنان علي ش�مخاني درباره تش�كيل هيئت نظارت بر برجام در جلسه 
ديشب شوراي عالي امنيت ملي ش�ايد پاياني بر برخي نگراني هايي باشد 
در زمينه اجراي فرامين رهبري در خصوص برجام به ويژه بندي كه ضرورت 
تشكيل هيئت نظارت بر برجام را ضروري مي شمارد؛  بندي كه بر اساس نامه 
مقام معظم رهبري به حس�ن روحاني رئيس جمهور اسلامي ايران و رئيس  
شوراي عالي امنيت ملي به اين نكته اشاره مي كند كه وجود پيچيدگي ها و 
ابهام ها در متن برجام و نيز گمان نقض عهد و تخلفات و فريبكاري در طرف 
مقابل به ويژه امريكا، ايجاب مي كند كه يك هيئت قوي و آگاه و هوشمند، 

براي رصد پيشرفت كارها و انجام تعهّدات طرف مقابل و تحقق آنچه در بالا 
بدان تصريح شده است،  تشكيل شود. تركيب و وظايف اين هيئت بايد در 
شوراي عالي امنيت ملّي تعيين و تصويب شود.    بر اساس فرمان مقام معظم 
رهبري بايد اين هيئت ع�لاوه بر رصد عملكرد ط�رف مقابل، بر اجراي 
برجام و جوانب مختلف آن، به خصوص انطباق با قوانين بالادس�تي، از 
جمله قوانين مجلس شوراي اسلامي و فرامين رهبر معظم انقلاب نظارت 
كند، به خصوص آنكه اين روزها برخي اخبار اين شائبه را ايجاد مي كند 

كه اين محدوديت ها زير پا گذاشته شده است. 


